

**ВЕСТНИК  
Томского государственного университета  
2016. № 412. Ноябрь**

- ФИЛОЛОГИЯ • PHILOLOGY
- ИСТОРИЯ • HISTORY
- ПРАВО • LAW

**TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL  
2016. № 412. November**

*Свидетельство о регистрации СМИ № 018694  
выдано Госкомпечати РФ 14 апреля 1999 г.*

Подписной индекс в объединённом каталоге «Пресса России» 46740

**НАУЧНО-РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ  
ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА**

**Э.В. Галажинский**, д-р психол. наук, проф. (председатель);  
**И.В. Ивонин**, д-р физ.-мат. наук, проф. (зам. председателя);  
**В.В. Демин**, канд. физ.-мат. наук, доц. (зам. председателя);  
**Д.А. Катунин**, канд. филол. наук, доц. (отв. секретарь);  
**В.Н. Берцун**, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Е.В. Борисов**, д-р филос. наук, проф.; **Д.С. Воробьев**, канд. биол. наук, доц.;  
**С.Н. Воробьев**, канд. биол. наук, ст. науч. сотр.; **А.А. Глазунов**,  
д-р техн. наук, проф.; **А.М. Горцев**, д-р техн. наук, проф.;  
**Л.С. Гринкевич**, д-р экон. наук, проф.; **С.К. Гураль**, д-р пед. наук, проф.;  
**Т.А. Демешкина**, д-р филол. наук, проф.;  
**Ю.М. Ершов**, д-р филол. наук; **В.П. Зиновьев**, д-р ист. наук, проф.;  
**В.И. Канов**, д-р экон. наук, проф.; **А.Г. Коротаев**, канд. физ.-мат. наук, ст. науч. сотр.; **И.Ю. Малкова**, д-р пед. наук, проф.;  
**В.П. Парначев**, д-р геол.-минерал. наук, проф.;  
**О.В. Петрин**, директор Издательского Дома Томского государственного университета; **Т.С. Портнова**, канд. физ.-мат. наук, доц., директор Издательства НТЛ; **А.И. Потекаев**, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Л.М. Прозументов**, д-р юрид. наук, проф.;  
**З.Е. Сахарова**, канд. экон. наук, доц.; **Ю.Г. Слизов**, канд. хим. наук, доц.; **В.С. Сумарокова**, директор Издательства ТГУ; **С.П. Сущенко**, д-р техн. наук, проф.; **П.Ф. Тарасенко**,  
канд. физ.-мат. наук, доц.; **Г.М. Татьянин**, канд. геол.-минерал. наук, доц.; **В.А. Уткин**, д-р юрид. наук, проф.;  
**О.Н. Чайковская**, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Э.И. Черняк**, д-р ист. наук, проф.; **В.Г. Шилько**, д-р пед. наук, проф.;  
**Э.Р. Шрагер**, д-р техн. наук, проф.

**EDITORIAL COUNCIL  
OF TOMSK STATE UNIVERSITY**

**E. Galazhinsky**, Dr. of Psychology, Professor (Chairman);  
**I. Ivonin**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor (Vice Chairman); **V. Demin**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor (Vice Chairman); **D. Katunin**, PhD in Philology, Associate Professor (Executive Editor); **V. Bertsun**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **Ye. Borisov**, Dr. of Philosophy, Professor; **D. Vorobyov**, PhD in Biology, Associate Professor; **S. Vorobyov**, PhD in Biology, Senior Researcher; **A. Glazunov**, Dr. of Engineering, Professor; **A. Gortsev**, Dr. of Engineering, Professor; **L. Grinkevitch**, Dr. of Economics, Professor; **S. Gural**, Dr. of Education, Professor; **T. Demeshkina**, Dr. of Philology, Professor; **Yu. Yershov**, Dr. of Philology; **V. Zinoviev**, Dr. of History, Professor; **V. Kanov**, Dr. of Economics, Professor; **A. Korotaev**, PhD in Physics and Mathematics, Senior Researcher; **I. Malkova**, Dr. of Pedagogy, Professor; **V. Parnachev**, Dr. of Geology and Mineralogy, Professor; **O. Petrin**, Head of Tomsk State University Publishing House; **T. Portnova**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor, Director of Scientific and Technical Literature Publishing House; **A. Potekaev**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **L. Prozumentov**, Dr. of Law, Professor; **Z. Sakharova**, PhD in Economics, Associate Professor; **Yu. Slizhov**, PhD in Chemistry, Associate Professor; **V. Sumarokova**, Director of TSU Publishing House; **S. Sushchenko**, Dr. of Engineering, Professor; **P. Tarasenko**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **G. Tatianin**, PhD in Geology and Mineralogy, Associate Professor; **V. Utkin**, Dr. of Law, Professor; **O. Chaikovskaya**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **E. Chernyak**, Dr. of History, Professor; **V. Shilko**, Dr. of Education, Professor; **E. Shrager**, Dr. of Engineering, Professor

**РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ**

Главный редактор –  
**В.П. Зиновьев**,  
д-р ист. наук, профессор

Заместители главного редактора:  
**Т.А. Демешкина**,  
д-р филол. наук, профессор  
**В.А. Уткин**,  
д-р юрид. наук, профессор

Ответственный секретарь –  
**Д.А. Катунин**,  
канд. филол. наук, доцент

**Р.Л. Ахмедшин**,  
д-р юрид. наук, профессор  
**Л.М. Прозументов**,  
д-р юрид. наук, профессор  
**П.П. Румянцев**,  
канд. ист. наук, доцент  
**А.С. Янушкевич**,  
д-р филол. наук, профессор

**EDITORIAL BOARD**

Editor-in-Chief  
**Vasiliy P. Zinoviev**,  
Doctor of History, Professor

Deputy Editors-in-Chief  
**Tatiana A. Demeshkina**,  
Doctor of Philology, Professor  
**Vladimir A. Utkin**,  
Doctor of Law, Professor

Executive Editor  
**Dmitry A. Katunin**,  
PhD in Philology, Associate Professor

**Ramil L. Akhmedshin**,  
Doctor of Law, Professor  
**Lev M. Prozumentov**,  
Doctor of Law, Professor  
**Petr P. Rumyantsev**,  
PhD in History, Associate Professor  
**Aleksandr S. Yanushkevich**,  
Doctor of Philology, Professor

Журнал включен в базу данных Emerging Sources Citation Index в Web of Science Core Collection.  
Журнал включен в базу данных Russian Science Citation Index на Web of Science.

The Journal is included in the Emerging Sources Citation Index in the Web of Science Core Collection.  
The Journal is included in the Russian Science Citation Index and put on the Web of Science.

Журнал включен в «Перечень рецензируемых научных изданий, входящих в международные реферативные базы данных и системы цитирования, в которых должны быть опубликованы основные научные результаты диссертаций на соискание ученой степени кандидата наук, на соискание ученой степени доктора наук», Высшей аттестационной комиссии.

## СОДЕРЖАНИЕ

### ФИЛОЛОГИЯ

Баранова А.С. Критерии выбора рода несклоняемых неодушевленных существительных рядовыми носителями языка (на материале метаязыковых комментариев) .....	5
Дронова Л.П., Лю Яньчунь. Что такое вред? (мотивационно-генетические связи рус. <i>vred</i> ) .....	14
Кирпу М.С. Об одном типе инфинитивных предложений (на материале творчества Е. Летова) .....	20
Лукьянова И.В. Категории «польза» и «вред» в диалектной фитонимике .....	24

### ИСТОРИЯ

Антонова Е.К. Внутренний строй скотоводческого хозяйства притаежной зоны Западной Сибири (опыт системно-структурного многомерного факторного анализа) .....	31
Арутюнян В.С. Особенности внешнеполитических связей Нагорно-Карабахской Республики .....	35
Балдано М.Н., Варнавский П.К. «Национальная по форме, социалистическая по содержанию»: бурятская нация в советском идеологическом дискурсе .....	40
Кискидосова Т.А. Губернаторские годовые отчеты как источник по изучению городского населения Восточной Сибири в 1850–1880-е гг. ....	50
Ковальская С.И., Аканов К.Г. Перенос столицы как инструмент политики нациестроительства и миграционная динамика населения Астаны .....	54
Королева Е.В. Битва на Марне 1914 г. в мемуарах военной элиты Германской империи .....	65
Кулемзин В.М. К вопросу о традиционном мировоззрении охотничих народов Сибири .....	70
Мамкина И.Н. Роль общественности в деле развития среднего образования Восточной Сибири в XIX – начале XX в. ....	73
Минина Н.А. Выкуп кабинетских земель – завершающий этап землеустройства Новониколаевска .....	78
Морозов С.В. К вопросу о создании в 1925 г. правового механизма «подталкивания» Германии на Восток .....	84
Морозова Т.И. Письма сибиряков во власть в условиях новой экономической политики .....	89
Новичков В.С. К вопросу о причинах всплеска уйгурского национализма и сепаратизма в СУАР КНР в конце XX – начале XXI в. ....	98
Перевощиков Д.В. Иностранные военнопленные на металлургическом производстве и в строительстве на территории Удмуртии в 1945–1948 гг. ....	103
Романов Р.Е. Женщины и молодежь в промышленности советского тыла (1941–1945 гг.): феномен «коротких» социальных лифтов .....	106
Содномпилова М.М., Нанзатов Б.З. Предметы роскоши в жизни монгольских народов: коралл в символической и социальной ценностной ориентации .....	114
Съёмщиков Е.А. Имперская политика в Азиатской России: трансформация способов в управлении .....	121
Федосов Е.А. «Мы скорбим о Лумумбе!»: конголезский кризис в официальной пропаганде СССР и письмах советских граждан .....	125
Фоминых С.Ф., Степнов А.О. Повседневность ученых г. Томска в годы Великой Отечественной Войны 1941–1945 гг. ....	132
Фрезе М.Г. «Меморандум Кюна» об образовании как важнейшем средстве интеграции иностранцев и их семей в немецкое общество .....	143
Шах А.В., Андронова Л.А. Антиамериканизм в Южной Корее .....	150

## CONTENTS

### PHILOLOGY

Baranova A.S. The choice of gender of inanimate indeclinable nouns by ordinary native speakers (on the material of metalinguistic comments) .....	5
Dronova L.P., Liu Yanchun. What is harm? (motivational and genetic links of Rus. <i>vred</i> ) .....	14
Kirpu M.S. On one type of infinitive sentences (on the material of the creativity of E. Letov) .....	20
Lukyanova I.V. Categories of benefit and harm in dialect phytonymy .....	24

### HISTORY

Antonova E.K. The inner structure of livestock farming of the sub-taiga zone of Western Siberia (experience of system-structural multivariate factor analysis) .....	31
Arutunian V.S. Features of foreign relations of the Nagorno-Karabakh Republic .....	35
Baldano M.N., Varnavskiy P.K. “National in form, socialist in content”: the Buryat nation in the Soviet ideological discourse .....	40
Kiskidosova T.A. Governor’s annual reports as a source for the research of the urban population of Eastern Siberia in the 1850s–1880s .....	50
Kovalskaya S.I., Akanov K.G. The relocation of the capital as an instrument of the nation-building policy and migration dynamics of the Astana population .....	54
Koroleva E.V. The First Battle of the Marne in the memoirs of the German Empire military elite .....	65
Kulemzin V.M. On the issue of the traditional worldview of Siberian hunters .....	70
Mamkina I.N. The role of the public in East Siberian secondary education development in the 19th – early 20th centuries .....	73
Minina N.N. Redemption of Cabinet lands as the final phase of land management solution for Novonikolayevsk .....	78
Morozov S.V. On the creation of a legal mechanism for “pushing” Germany to the East in 1925 .....	84
Morozova T.I. Letters of Siberians to the power in the conditions of the New Economic Policy .....	89
Novichkov V.S. On the reasons of the Uyghur nationalism and separatism outbreak in the XUAR of the PRC in the late 20th – early 21st centuries .....	98
Perevoshchikov D.V. Foreign prisoners of war in metallurgical production and construction on the territory of Udmurtia in 1945–1948 .....	103
Romanov R.E. Women and young people in the industry of the Soviet rear (1941–1945): the phenomenon of “short” social elevators .....	106
Sodnompilova M.M., Nanzatov B.Z. Luxury goods in the life of the Mongolian peoples: coral in the symbolic and value orientations .....	114
Syemshchikov E.A. Imperial state policy in Asian Russia: transformation of forms in management .....	121
Fedorov E.A. “We mourn for Lumumba!”: The Congo crisis in the official propaganda of the USSR and in the Soviet citizens’ letters .....	125
Fominykh S.F., Stepnov A.O. Daily life of Tomsk scholars during the Great Patriotic War (1941–1945) .....	132
Freze M.G. “The Kuhn Memorandum” on education as the most important means of integration of foreigners and their families into German society .....	143
Shakh A.V., Andronova L.A. Anti-Americanism in South Korea .....	150

**ПРАВО**

<b>Бубербаев Н.Д.</b> К вопросу о географии преступности и ее изучении в Республике Казахстан .....	153
<b>Затепин Д.Е.</b> Особенности залога обязательственных прав .....	159
<b>Микусин И.С.</b> К вопросу об обязательности труда осужденных .....	162
<b>Пилюк А.В.</b> Упрощенные порядки разрешения уголовных дел судом следует усовершенствовать .....	168
<b>Солнцев И.В., Осокин Н.А.</b> Использование североамериканского подхода в управлении спортивными лигами в России: опыт Континентальной хоккейной лиги .....	172
<b>Фомичева О.А.</b> Вопросы применения терминов при осуществлении законотворческой функции парламентом .....	183
<b>КРАТКИЕ СВЕДЕНИЯ ОБ АВТОРАХ</b> .....	188

**LAW**

<b>Buberbayev N.D.</b> Crime geography and its study in the Republic of Kazakhstan .....	153
<b>Zatsepin D.E.</b> Features of pledge of the law of obligations .....	159
<b>Mirusin I.S.</b> On the compulsory labor of convicts .....	162
<b>Piyuk A.V.</b> Simplified procedures for settling criminal cases in the court should be improved .....	168
<b>Solntsev I.V., Osokin N.A.</b> Applying North-American approaches in sports league governance: the case of the Continental Hockey League .....	172
<b>Fomicheva O.A.</b> Application of terms in the exercise of the legislative function by the Parliament .....	183
<b>BRIEF INFORMATION ABOUT THE AUTHORS</b> .....	188